
پنجره ایرانیان90

 تولید پروفیل فربد از چه زماني و با چه اهداف كیفي كلید خورد؟
م��ا در س��ال1386 تصمي��م گرفتيم در زمين��ی به مس��احت 1/5 هكت��ار و زيربنايی حدود 
هش��ت هزار متر ش��ركت فربد را با هدف توليد پروفيل فوق باكيفيت تاس��يس كنيم. در آن 
زمان با ماشين آلات كراس مافاي آلمان و گراينر اتريش خطوط  اكسترودر و همزمان با آن 
خط مونتاژ در و پنجره را از ش��ركت آلوماتك آلمان خريداري كرديم، و پكيج اوليه قالب ها، 

12 قالب پروفيل سری 70 بود
 چرا تولید پروفیل س�ري 70 را هدف گ�ذاري كردید،  در حالي كه رویكرد 

بازار به سمت پروفیل هاي سري 60 بود؟
دي��دگاه آن زمان ما اين بود كه محصولي س��وپر كيفيت را تولي��د و روانه بازار كنيم چرا كه 
98 درص��د از پروفيل مصرفي بازار ايران، پروفيل س��ري 60 بود. با همين ديدگاه در تير ماه 
س��ال 1390 بهره برداری از پروفيل هاي س��ري 70 را آغاز كرديم و در همان  سال اسپانسر 
نمايشگاه بين المللي صنعت ساختمان ايران هم بوديم و دي ماه سال 90 شركت فربد يكي از 

شركت هاي اسپانسر نمايشگاه بين المللي صنعت در و پنجره يوپي وي سي هم بود.

 پ�س چرا محص�ول باكیفیتي چون پروفیل هاي س�ري 70 فرب�د با اقبال 
چنداني از سوي صنعت در و پنجره یوپي وي سي مواجه نشد؟

متاسفانه در سال 90 با شدت ساخت و ساز مسكن مهر، صنعت ساختمان ايران وارد عرصه 
جديد س��اخت و ساز مسكن ارزان قيمت و با كيفيت پايين حركت كرد و كمتر كسي در اين 
بازار بي كيفيت دنبال پروفيل هاي س��ري 70 بود. تاس��ف بار اينكه اكثر كارخانه هاي پروفيل 
ايران و واردكنندگان پروفيل يوپي وي س��ي هم براي اينكه سهمي از بازار ساخت و ساز فاقد 
كيفي��ت را در اختيار بگيرن��د، به ناچار كيفيت محصول خود را پايي��ن آوردند و برخي هم با 
وارد كردن ماشين آلات دست دوم و قالب هاي قديمي به بحراني تر شدن وضعيت بازار كمك 
كردن��د و كل صنعت پروفيل يوپي وي س��ي ايران ش��اهد فصل جدي��د از افت كيفت بود. به 
نحوي كه ظرف دو س��ال اخير بس��ياري از پروفيل هاي به كار رفته در ساختمان هاي كشور 
يا تغيير رنگ داش��ته اند يا مقاومت آنها در  برابر فش��ار ساختمان كاهش محسوس پيدا كرد.

در نتيجه اين نگاه كوتاه نظرانه و دلال صفتانه برخي ها، س��هم بالايي از بازار به س��مت افت 
كيفيت ميل پيدا كرد و س��رمايه گذاري ش��ركت هاي  پيش��رو براي توليد محصول با كيفيت 

درگفتگو پنجره ايرانيان با مهندس فربد پاك روش عنوان شد

پروفيل فربد؛ گام مطمئن و استوار براي كيفيتي ماندگار 
اش�اره: مهندس فربد پاك روش، مدیرعامل گروه صنعتي كارا تجارت  فربد از تولیدكنندگان پروفیل یوپي وي س�ي ایران باكیفیت و داراي اس�تاندارد 
جهاني با نشان تجاري »فربد« است و سرمایه گذاري سنگین این شركت براي تولید محصولي فراتر از انتظار باعث شده تا پس از فراز و نشیب هاي 
زیاد، موفق به حفظ كیفیت برتر خود ش�ود. به گفته مهندس پاك روش اس�تفاده از پروفیل فربد، گام بلند، مطمئن و اس�توار براي در اختیار داش�تن 
كیفیت ماندگار است و به سازندگان در و پنجره هاي یوپي وي سي در ایران این امكان را مي دهد تا با خیالي راحت و اطمینان از كیفیت، تنها بر روي 
تولید و نصب بهتر متمركز ش�ود. این مدیر صنعتي كش�ور بر این باور اس�ت كه هیچ تولیدكننده پروفیل یوپي وي س�ي نباید خودش رقیب مشتریان 
خود شود و اقدام به تولید در و پنجره كند. او آشكارا انتقادها و نظرات خود در خصوص مشكلاتي كه صنعت پروفیل یوپي وي سي ایران با آن مواجه 
است، را بیان مي كند و پیشنهاد مي كند تا یك كمیته بازرسي كیفي بر فعالیت شركت هاي عرضه كننده پروفیل در ایران نظارت داشته باشد و جلوي 
انحراف ها و خطاهاي احتمالي را بگیرد. مهندس پاك روش البته نس�بت به تمایل بازار به س�مت پروفیل هاي فاقد كیفیت هش�دار مي دهد و مي گوید: 
این وظیفه همه است كه تنها به سود تجاري خود فكر نكنند و بهتر است رویكرد صنعتي و حضور ماندگار در میدان رقابت مبناي فعالیت قرار گیرد. 

گفتگوي صریح و پاسخ هاي گاه معنادار مدیرگروه صنعتي كارا تجارت فربد با پنجره ایرانیان پیش روي شما خوانندگان همیشه همراه است.
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فوق العاده و در اندازه استانداردهاي اروپايي با چالش مواجه شد.
 رفتار ش�ركت هاي تولید یا عرضه كننده پروفیل یوپي وي س�ي در این دو 

سال پرفراز و نشیب را چگونه ارزیابي مي كنید؟
به طور مش��خص س��ه رفتار در اين صنعت بروز پيدا كرد. يك عده از ش��ركت ها با تحمل 
هزينه هاي بس��يار بر عهد خود براي حفظ كيفيت ماندند و البته س��هم قابل توجهي از بازار 
خود را از دس��ت دادند. عده اي هم به شدت كيفيت را پايين آوردند و با دستكاري در فرمول 
توليد پروفيل و قيمت شكني در بازار سهمي از بازار ديگران را در اختيار گذاشتند و متاسفانه 
توليدكنندگاني كه با كاهش كيفيت محصول خود توانسته بودند ظرفيت خود را تا 30 درصد 
افزايش دهند، ديگر با عادي ش��دن شرايط و توجه بازار به كيفيت برتر ديگر اعتبار و قدرت 
رقابت را نداشتند و راه خروج از بازار را در پيش گرفتند و گروه سوم هم اقدام به ايجاد تنوع 
محصولات خود متناسب با نياز بازار البته با رعايت حداكثر كيفيت كردند و توانستند ماندگار 
بمانند. مشكل اينجاست كه ممكن است توليدكننده اي در شرايط پرنوسان بازار با ترفند هاي 
تجاري و دستكاري كيفيت بتواند سهم خود از بازار را افزايش دهد، اما نتيجه نهايي شكست 

آنها و خروج از بازار خواهد بود.
 شركت فربد چه رفتاري را بر عبور از دشواري ها و تنگناها در پیش گرفت؟

ما در شركت فربد با ارزيابي وضعيت بازار، در گام نخست تلاش كرديم به هيچ عنوان گرفتار 
باتلاق دس��تكاري فرمول توليد نش��ويم و تمام س��رمايه گذاري هاي خود را معطوف افزايش 
هرچه بيش��تر كيفيت توليد س��اختيم. در پايان سال 90 يك تعداد محدود قالب سری60  به 
خط��وط تولي��د فربد اضافه كرديم تا بتوانيم نياز بازار را برآورده س��ازيم و مش��تريان خود را 
متناس��ب با نيازشان حفظ كنيم. اما به تدريج اين استراتژي در توليد را دنبال كرديم كه بايد 

شرايط ويژه اي را در شركت فربد دنبال كنيم.
 چه استراتژي و چه شرایطي؟ شفاف تر توضیح مي دهید؟

شرط نخست ما اين بود كه يك شركت توليدكننده پروفيل يوپي وي سي هرگز نبايد خودش 
توليدكننده در و پنجره باش��د و رقيب مش��تريان خود باشد و بهتر اين است كه شركت فربد 
با تغيير اس��تراتژي تمام تمركز مجموعه معطوف به كيفيت برتر و خدمات بهتر به مشتريان 
باش��د نه اينكه رقيب آنها باش��د. البته ه��دف اوليه از ايجاد خط تولي��د در و پنجره اين بود 
كه اش��كالات احتمالي بخ��ش توليد در و پنجره را شناس��ايي و در بخش توليد پروفيل اين 
اش��كالات را برطرف كنيم و پس از مدتي كه اين نياز از نظر تيم كارشناس��ي فربد، برطرف 
ش��د، تصميم گرفتيم كه خط توليد در و پنجره فربد را متوقف كنيم. به همين دليل اواس��ط 
س��ال 91 رس��ما اعلام كرديم كه ش��ركت فربد ديگر در عرصه تولي��د در و پنجره فعاليت 
نمي كند و تمامي تعهدات را پاسخ داديم و در سال جاري ديگر هيچ سفارش ساخت و نصب 

در و پنجره يوپي وي سي را قبول نكرديم.
 الان تنوع قالب هاي تولید پروفیل هاي یوپي وي سي فربد چگونه است؟

در گام نخس��ت خطوط توليد پروفيل را به 5 خط اكسترودر افزايش داديم و در سال 92 هم 
تعداد قالب هاي پروفيل را  به 20 قالب جديد افزايش داديم. الان شركت فربد ظرفيت توليد 
خود را نسبت به سال قبل تا 60 درصد افزايش داده و 20 قالب سري 60 و 14 قالب سري 
70 را در اختي��ار داريم. پروفيل هاي س��ري 60 فربد به واقع در كلاس ECONOMY و 
پروفيل هاي سري 70 نيز در كلاس HIGH QUALITY توليد و به بازار عرضه مي شود.

 اش�اره كردی�د ك�ه س�رمایه گذاري س�نگیني را در ب�راي تولی�د پروفیل 
یوپي وي س�ي انجام داده اید؛ ارزیابي ش�ما از فضاي رقابتي در بازار چگونه 

است؟
تلخ است اما واقعيت دارد كه نگاه بسياري به اين صنعت يك نگاه گذرا، كوتاه مدت و تجاري 
است و روش هاي مختلفي براي رقابت ناسالم مشاهده مي شود كه جاي تامل بسيار دارد؛ از 
جمله تعيين ش��رايط پرداخت عجيب و قريب، قيمت ش��كني در بازار و در يك كلام در پيش 
گرفتن راهي خطا كه پيش از اين برخي ش��ركت هاي تركيه اي تجربه كردند و به بن بس��ت 
خوردند. نتيجه ادامه مس��ير در اين راه اشتباه، روي برگرداندن مصرف كنندگان از صنعت در 
و پنجره يوپي وي س��ي به سمت در و پنجره هاي آلومينيومي است. اشتباه برخي دوستان اين 
اس��ت كه فكر می كنند با كاهش دادن كيفيت، حاش��يه س��ود آنها افزايش مي يابد، بي آنكه 
توجه كنند دارد تيش��ه به ريش��ه اين صنعت مي زنند و كل صنعت و بازار را از بين مي برند و 

اعتماد مردم را مخدوش مي كنند.
 پیشنهاد شما چیست؟

صرف پيش��نهاد كفايت نمي كند، بايد همه خطر را جدي بگيرند كه چگونه مي ش��ود هر متر 

طول پروفيل تا 5 هزارتومان پايين بيايد؟ الان 30 واحد توليد پروفيل يوپي وي سي در ايران 
داريم، اما تنها 5 تا 6 واحد هستند كه توليد در حد استاندارد جهاني دارند، اما سهم بيشتري 
از بازار در اختيار واحد هاي توليدي يا وارداتي پروفيل است كه حداقل هاي استاندارد را ندارند. 
شركت فربد قاطعانه اعلام مي كند كه هرگز حاضر نشده و نخواهد شد به دليل شرايط بازار، 
كيفيت را كاهش دهد و تمامي بحران هاي ناش��ي از نوس��ان شرايط كيفي در بازار را پشت 
سرگذاشته ايم و رويكرد ما اين است كه تا پايان امسال سبد قالب هاي خود را افزايش دهيم 
و تكميل ترين س��بد محصولات را در س��ري هاي 60 و 70 تقديم فعالان صنعت در و پنجره 

يوپي وي سي ايران كنيم.
 چرا عزم جدي و صداي واحدي براي رعایت استانداردها و الزامات كیفي 

شكل نمي گیرد؟
من نظر شخصي خودم را مي گويم كه هر كس ساز خودش را مي زند و چون صنعت پروفيل 
يوپي وي س��ي يك صنعت خيلي كوچك اس��ت، همه از هم خبر دارند و وقتي توليدكننده اي 
خودش توليدكننده در و پنجره مي ش��ود، بزرگترين خطا را مرتكب مي ش��ود؛ هيچ جای دنيا 
نمی توان توليدكننده پروفيل  با برند شناخته شده پيدا كرد كه خود را پنجره ساز هم بداند.بايد 
واقعيت را بپذيريم اين خود ما هستيم كه تيشه به ريشه صنعت می زنيم و كيفيت را كاهش 
می دهيم. در ايران متاس��فانه يكی از بهترين ماش��ين آلات دنيا و واحدهاي مجهز و پيشرفته 

توليد پروفيل را داريم، اما عزمي براي ارتقاي هرچه بيشتر كيفيت به چشم نمي خورد.
 چرا بین 30 شركت تولیدكننده پروفیل یوپي وي سي این اتفاق نظر وجود 

ندارد و از نظر شما هركس ساز خود را مي زند؟
دليل روشن آن رويكرد تجاري براي بالابردن هرچه بيشتر حاشيه سود است. ببينيد! ديدگاه 
تجاری زمانی در توليد خوب اس��ت  و جواب مي دهد كه رويكرد صنعتي هم متناس��ب با آن 
در اولويت قرار گيرد. ش��ما ببينيد ما انجمن داريم كه دوس��تان زحمت مي كش��ند اما كسي 
به توافق هاي انجمن پايبندي نش��ان نمي دهد. مثلا براي ش��ركت در نمايشگاه قرعه كشي 
مي شود و چون به نفع همه است، مي پذيريم ولي در همين زمينه وقتی هر كس ساز خودش 
را بزن��د و از راه خودش وارد ش��ود، نمی ش��ود كار را انجام داد. هيچ وق��ت اعضای انجمن 
نمون��ه پروفيل بی كيفيت را معرفي نمي كنند و با خطاها و انحراف ها برخورد نمي ش��ود. من 
معتقد هس��تم اين وظيفه انجمن اس��ت كه اطلاع رساني كند، كميته اي براي بررسي كيفيت 
پروفيل ها تشكيل دهد و در اين زمينه جدي تر عمل كند. اين وظيفه ما توليدكنندگان ايران 
اس��ت كه كالاي باكيفيت عرضه كني��م و راه را براي ورود پروفيل هاي فاقد كيفيت ببنديم. 
اما در كوتاه مدت يك نمونه با كيفيت توليد می ش��ود براي اخذ گواهينامه فني و بعد كيفيت 
تا يكس��ال بدون نظارت رها مي ش��ود. پيشنهاد من تش��كيل يك كميته بازرسی بی طرف از 

توليد كنندگان پروفيل يوپي وي سي و توليد كنندگان در و پنجره است.
 ایراد كارشناس�ي ش�ما به س�هم بالایي پروفیل هاي سري 60 در صنعت 
س�اختمان ای�ران چیس�ت به وی�ژه اینكه اش�اره داش�تید به اینك�ه برخی 

پروفیل هاي سري 60 مورد استفاده كیفیت تولید استانداردي هم ندارند؟
ببيني��د در در ح��ال حاضر ش��ركت های معتب��ر در دنيا توليد پروفيل س��ری 60 را از س��بد 
محصولشان حذف می كنند. علت اين است كه ضريب انتقال حرارت اين پروفيل ها بالاست، 
الان كش��ورهاي اروپايي به سمت پروفيل هاي سري 85 به بالا رفته اند و متاسفانه در ايران 

هنوز اهميت اين مساله درك نمي شود.
الان دني��ا به دنبال برچس��ب انرژي پنجره اس��ت و ما در ايران هنوز پروفيل س��ري 60 را 
مطلوب مي دانيم! نگاه فعالان صنعت س��اختمان به پنجره يك نگاه ظاهري اس��ت و توجه 
ج��دي به نقش پنجره در عايق بندي صدا و انرژي نمي ش��ود و اس��تفاده از پروفيل هاي 60 
آن هم پروفيل هاي فاقد كيفيت باعث مي ش��ود تا ضري��ب مقاومت پروفيل در هر مترطول 
و ابعاد بزرگ تر پنجره ها دچار شكس��ت ش��ود و عمل پنجره معيوب به نماد مخدوش پنجره 
يوپي وي سي در نزد مردم تبديل خواهد شد. اگر ما دنبال پنجره استاندارد و با مزاياي جهاني 

هستيم بايد ببيني دنيا به چه سمت و سويي حركت مي كند.
 و سخن پایاني شما...

تمام حرف بر س��ر اين اس��ت كه بايد اس��تاندارد قابل اجرا و نظارت بر صنعت در و پنجره 
يوپي وي س��ي تدوين و ابلاغ ش��ود و فعالان اين صنعت با دان��ش روز جهاني و تجربه هاي 
موفق ديگر ش��ركت ها بهره مند شوند و حيات و بقاي خويش را در بقاي جاودانه كل صنعت 
ببينند. اش��تباه ما اين اس��ت كه به جای حمايت از صنعت پنجره س��ازی فقط به فكر ساخت 
پنجره و فروش بيشتر هستيم و مزاياي كليدي پنجره هاي يوپي وي سي را فراموش كرده ايم.


